

ВЕСЦІ

НАЦЫЯНАЛЬнай АКАДЭМІІ НАВУК БЕЛАРУСІ

СЕРЫЯ ГУМАНІТАРНЫХ НАВУК 2015 № 4

ИЗВЕСТИЯ

НАЦИОНАЛЬНОЙ АКАДЕМИИ НАУК БЕЛАРУСИ

СЕРИЯ ГУМАНИТАРНЫХ НАУК 2015 № 4

ЗАСНАВАЛЬНІК – НАЦЫЯНАЛЬНАЯ АКАДЭМІЯ НАВУК БЕЛАРУСІ

Часопіс выдаецца са студзеня 1956 г.

Выходзіць чатыры разы ў год

ЗМЕСТ

ФІЛАСОФІЯ І САЦЫЯЛОГІЯ

Круподеря Е. А. Внекультовая дзейнасць новых рэлігійных рухаў у Беларусі	4
Зайцев Д. М. Форміраванне дрэвнерускага хрысціянскага паломніцтва	11
Котляров І. В., Ала Дін Хамдан. Хафез Асад: сацыяльна-політычны портрет	16
Марцішэнкава Е. В. Вялікая Айчынная вайна на старонках беларускіх друкаваных СМІ	24

ГІСТОРЫЯ

Груша А. І. Рэлігійны рытуал як прадшэсвеннік дакумента	29
Барабаш Н. В. Рэпарацыі з Германіі ў Беларусь у 1945–1948 гг.	38
Аніпяркоў В. В. Праблемы забеспячэння расійскай арміі на землях Цэнтральнай і Усходняй Беларусі ў 1792–1793 гг.	43

МОВАЗНАЎСТВА

Мароз В. К. Розначытанні ў Баркулабаўскім зборніку і Слуцкім летапісе	50
Тыхоненка Е. В. Языковая гра ў номінацыі ўнутрыгарадскіх аб'ектаў	54

МАСТАЦТВАЗНАЎСТВА, ЭТНАГРАФІЯ, ФАЛЬКЛОР

Кононова А. В. Парадыгма прыёмаў святлообразавання ў жывопісе беларускіх мастакоў ХХ – пачатак ХХІ стагоддзя	59
---	----

Алексенка Д. М. Месяц і зоркі ў народнай медыцыне беларусаў.....	68
Батяев В. Ф. Историография общественных объединений белорусов XIX – начала XX века	73

ЛІТАРАТУРАЗНАЎСТВА

Данилович Т. В. Концепция чистого искусства в осмыслении Эллиса и представителей русской эстетической критики середины XIX века	81
Калядка С. У. Эмоцыя ў паэтычным тэксте: тэкстаўтваральны і сэнсаўтваральны патэнцыялы.....	88

ПРАВА

Дараганова Н. В. Зарождение административно-правового регулирования охраны труда в Украине	94
---	----

ЭКАНОМІКА

Никитенко П. Г., Колотухин В. А. Теоретические основы формирования и функционирования рынка объектов интеллектуальной собственности.....	100
Журавлев Ю. А. Привлечение прямых инвестиций в Беларусь из Китая (на примере создания Белорусско-Китайского индустриального парка).....	105
Преснякова Е. В. Влияние внешнеэкономической деятельности на взаимные инвестиционные процессы Республики Беларусь и государств-членов ЕЭП.....	113

РЭЦЭНЗІІ

Новак В. С. Незгасальнае святло народнай традыцыйнай культуры.....	120
Валодзіна Т. В. Замовы ў паказальніках: вопыт маскоўскіх фалькларыстаў	125

ИЗВЕСТИЯ НАЦИОНАЛЬНОЙ АКАДЕМИИ НАУК БЕЛАРУСИ 2015 № 4

Серия гуманитарных наук

На русском, белорусском и английском языках

Журнал зарегистрирован в Министерстве информации Республики Беларусь,
свидетельство о регистрации № 394 от 18.05.2009

Тэхнічны рэдактар *В. А. Тоўстая*
Камп'ютарная вёрстка *Ю. А. Агейчык*

Здадзена ў набор 11.09.2015. Падапісана ў друк 14.10.2015. Выхад у свет 23.10.2015. Фармат 60×84¹/₈.
Папера афсетная. Друк лічбавы. Ум. друк. арк. 14,88. Ул.-выд. арк. 16,4. Тыраж 114 экз. Заказ 179.
Кошт нумару: індывідуальная падпіска – 83 600 руб.; ведамасная падпіска – 203 287 руб.

Выдавец і паліграфічнае выкананне:
Рэспубліканскае ўнітарнае прадпрыемства «Выдавецкі дом «Беларуская навука». Пасведчанне аб дзяржаўнай
рэгістрацыі выдаўца, вытворцы, распаўсюджвальніка друкаваных выданняў № 1/18 ад 02.08.2013.
ЛП № 02330/455 ад 30.12.2013. Вул. Ф. Скарыны, 40, 220141, Мінск.

© Выдавецкі дом «Беларуская навука»
Весці НАН Беларусі. Серыя гуманітарных навук, 2015

PROCEEDINGS

OF THE NATIONAL ACADEMY OF SCIENCES OF BELARUS

HUMANITARIAN SERIES 2015 N 4

FOUNDER IS THE NATIONAL ACADEMY OF SCIENCES OF BELARUS

The Journal has been published since January 1956

Issued four times a year

CONTENTS

PHILOSOPHY AND SOCIOLOGY

Krupadzera A. A. Non-cult activities and peculiarities of the new religious movements expansion in Belarus	4
Zaitsev D. M. Formation of the ancient Russian Christian pilgrimage.....	11
Kotliarov I. V., Ala Din Hamdan. Hafez Asad: socio-political portrait.....	16
Martyschchankava A. U. Great Patriotic War on pages of the Belarusian printed mass media	24

HISTORY

Hruša A. I. A religious ritual as the predecessor of a document.....	29
Barabash N. V. Reparations from Germany to Belarus during the 1945–1948 years	38
Anipiarkou V. V. Provisional problems of the Russian army on lands of the Central and Eastern Belarus during the 1792–1793 years.....	43

LINGUISTICS

Maroz V. K. Variant readings in the Barkulabausky collection of texts and Slutsky chronicles	50
Tikhonenko E. V. Language game in the nomination of intra-urban objects.....	54

ARTS, ETHNOGRAPHY AND FOLKLORE

Kononova A. V. Paradigm of techniques for images of light in the painting of Belarusian artists during the XX – beginning of XXI ages	59
Aleksenka D. M. The moon and the stars in the Belarusian folk medicine.....	68
Batiev V. F. Historiography of Belarusian public associations in the period from XIX to 20 th years of XX centuries..	73

LITERATURE STUDIES

Danilovich T. V. Concept of Pure Art in comprehension of Ellis and representatives of Russian Aesthetic criticism in the mid-nineteenth century	81
Kaliadka S. U. Emotion in the poetic text: potentials of textual and semantic formation	88

LAW

Daraganova N. V. Genesis of administrative and legal labor protection regulation in Ukraine	94
--	----

ECONOMICS

Nikitenko P. G., Kolotukhin V. A. Theoretical foundations for intellectual property market establishing and functioning... 100	100
Zhuravlev Yu. A. Drawing the direct investments in Belarus from China (on example of the Belarusian and Chinese joined industrial pool establishing)	105
Prasniakova A. V. Effect of foreign economic activity on mutual investment processes in the Republic of Belarus and the Member States of the Common economic space	113

REVIEWS

Novak V. S. Inextinguishable light of the national traditional culture	120
Valodzina T. V. Incantations in Indexes: Experience of Moscow Folklorists.....	125

Е. А. КРУПОДЕРЯ

ВНЕКУЛЬТОВАЯ ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ НОВЫХ РЕЛИГИОЗНЫХ ДВИЖЕНИЙ В БЕЛАРУСИ

Институт философии НАН Беларуси, Минск, Беларусь, e-mail: helen.24.09@mail.ru

Анализируются особенности распространения нетрадиционной религиозности как нового фактора в религиозной и социокультурной жизни белорусского общества. Определяется специфика идеологии и практики некультов, представлены оценки их деятельности и потенциала. На примерах внекультовой деятельности новых религиозных организаций рассматриваются социальная практика и ее значение как формата миссионерства.

Ключевые слова: новые религиозные движения, Беларусь, особенности распространения, внекультовая деятельность, социальные проекты.

A. A. KRUPADZERA

NON-CULT ACTIVITIES AND PECULIARITIES OF THE NEW RELIGIOUS MOVEMENTS EXPANSION IN BELARUS

National Academy of Sciences of Belarus, state scientific institution «The Institute of Philosophy», Minsk, Belarus, e-mail: helen.24.09@mail.ru

Peculiarities of non-traditional religiosity expansion have been analyzed in the article. They are considered as a new factor in religious and socio-cultural life of Belarusian society. Specific features of ideology and practice in such new cults are defined. Simultaneously, assessments of their activity and potentials have been carried out. Social practice and its meaning as missionary form have been regarded on examples of some non-cult activities of the new religious organizations.

Keywords: new religious movements, Belarus, peculiarities of expansion, non-cult activity, social projects.

Д. М. ЗАЙЦЕВ

ФОРМИРОВАНИЕ ДРЕВНЕРУССКОГО ХРИСТИАНСКОГО ПАЛОМНИЧЕСТВА

Белорусская государственная академия связи, Минск, Беларусь, e-mail: mdizaj@tut.by

Рассмотрены проблемы формирования древнерусского христианского паломничества. Проанализированы характерные особенности странничества и богомолья на примере текстов и свидетельств X–XIII вв. На основе анализа динамики этого явления определяется его роль в общественно-политической жизни региона. Показано, что деятельность и литературное наследие паломников являют собой важнейший материал для исследования древнерусской христианской культуры.

Ключевые слова: паломничество, христианство, Древняя Русь, Житие, культура.

D. M. ZAITSEV

FORMATION OF THE ANCIENT RUSSIAN CHRISTIAN PILGRIMAGE

Belarusian State Academy of Communications, Minsk, Belarus, E-mail: mdizaj@tut.by

Problems of the ancient Russian Christian pilgrimage formation have been contemplated in the article.

Characteristics of pilgrimage have been analyzed on examples of texts and documentary evidences in time of X–XIII centuries. Significance of this phenomenon as well as its role in the social and political life of the region has been determined on base of its dynamics analysis. Activities and the literary heritage of pilgrims have been shown the very important material for studies of the ancient Russian Christian culture.

Keywords: pilgrimage, Christianity, Ancient Russia, Sacred Life Writings, culture.

И. В. КОТЛЯРОВ, АЛА ДИН ХАМДАН

ХАФЕЗ АСАД: СОЦИАЛЬНО-ПОЛИТИЧЕСКИЙ ПОРТРЕТ

Институт социологии НАН Беларуси, Минск, Беларусь, e-mail: Isst@socio.bas-net.by

Рассматриваются политическая биография и мировоззрение Хафеза Асада, одного из наиболее значимых политиков Ближнего Востока, бывшего Президента Сирии, бывшего лидера правящей партии БААС, анализируется его деятельность в качестве главы сирийского государства, направленная на стабилизацию сирийского общества и достижение мира в ближневосточном регионе, показаны аспекты и механизмы формирования политического лидерства Х. Асада.

Ключевые слова: Сирия, Хафез Асад, Президент, социально-политический портрет, формирование лидерских качеств, президентские выборы, партия БААС, мир на Ближнем Востоке.

I. V. KOTLIAROV, ALA DIN HAMDAN

HAFEZ ASAD: SOCIO-POLITICAL PORTRAIT

National Academy of Sciences of Belarus, state scientific institution "The Institute of Sociology", Minsk, Belarus, e-mail: Isst@socio.bas-net.by

Political biography and ideology of Hafez Asad have been considered in the article. That is one of the most important policies in the Middle East, former President of Syria, leader of the ruling Baath Party. As Head of the Syrian state his activities have been analyzed aimed at stabilizing the Syrian society and to achieve peace in the Middle East. Some aspects and mechanisms of political leadership have been shown, too.

Keywords: Syrian Arab Republic, Hafez Asad, President, socio-political portrait, formation of leadership qualities, presidential election, Baath Party, peace in the Middle East.

Е. В. МАРТИЩЕНКОВА

ВЕЛИКАЯ ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ВОЙНА НА СТРАНИЦАХ БЕЛОРУССКИХ ПЕЧАТНЫХ СМИ

Институт социологии НАН Беларуси, Минск, Беларусь, e-mail: marti.74@mail.ru

Статья посвящена качественному анализу содержания публикаций в белорусских печатных СМИ на тему Великой Отечественной войны, который позволил выявить, какую направленность имеет трансляция культурной памяти о Второй мировой войне в отечественных газетах. Выявлено, что данная тема на страницах белорусских газет транслируется достаточно широко и часто, а также была представлена читателю посредством статей не только историков и журналистов, но и как воспоминания самих ветеранов, рассказы ближайших родственников.

Выделены наиболее часто затрагиваемые в печати аспекты трансляции исторической памяти о Великой Отечественной войне в общественном сознании белорусов. Публикации в печатных СМИ были посвящены ветеранам, вкладу женщин в победу, роли партизанского движения, штрафным батальонам во время Великой Отечественной войны, жертвам концлагерей, гетто, шталагов и др.

Ключевые слова: Великая Отечественная война, публикации, статьи, качественный анализ публикаций, трансляция исторической памяти, социологические исследования, общественное сознание.

A. U. MARTYSHCHANKAVA

GREAT PATRIOTIC WAR ON PAGES OF THE BELARUSIAN PRINTED MASS MEDIA

National Academy of Sciences of Belarus, state scientific institution «The Institute of Sociology», Minsk, Belarus, e-mail: marti.74@mail.ru

Article is devoted to qualitative analysis of the publications' content in Belarusian media on the theme of the Great Patriotic War.

The analysis helps to reveal trends of the Second World War cultural memory translation in domestic newspapers. It was found out that the given topic is widely broadcasted in Belarusian newspapers. It often was presented to the reader through the articles of not only historians and journalists, but also as the memories of veterans and family stories.

The article highlights the most commonly used aspects of the Great Patriotic War historical memory translation in the consciousness of Belarusians in printed media. Analyzed publications have been devoted to veterans, women's contribution to the victory in the Great Patriotic War, the role of partisan movement, a penal battalions and victims of concentration camps, ghettos, "shtalags" and others.

Keywords: Great Patriotic War, publications, articles, qualitative analyses of publications, historical memory translation, sociological researches, social consciousness.

А. И. ГРУША

РЕЛИГИОЗНЫЙ РИТУАЛ КАК ПРЕДШЕСТВЕННИК ДОКУМЕНТА

*Центральная научная библиотека им. Я. Коласа НАН Беларуси, Минск, Беларусь,
e-mail: pirus@tut.by*

Цель исследования – выяснить происхождение бесписьменных процедур, предшествовавших появлению документа. Сделан вывод, что сила указанных процедур, которые некогда являлись мощным орудием принуждения, контроля и регулирования общественных отношений, заключалась прежде всего в их религиозном происхождении и характере, религиозном авторитете. Они осуществлялись в рамках религиозного ритуала.

Ключевые слова: договор, гарант договора, ритуал, документ, присяга, целование креста, Божья правда, показания свидетелей, секуляризация.

A. I. HRUŠA

A RELIGIOUS RITUAL AS THE PREDECESSOR OF A DOCUMENT

*National Academy of Sciences of Belarus, state institution «Yakub Kolas Central Science Library», Minsk, Belarus,
e-mail: pirus@tut.by*

The purpose of the research is to find out an origin of the unwritten procedures which preceded the occurrence of a document. The conclusion is made, that the strength of the mentioned procedures which once were the powerful tool of compulsion, control and regulation of social relations, consisted first of all in their religious origin and character, religious authority. They were carried out within the limits of religious ritual.

Keywords: contract, contract guarantor, ritual, document, oath, kissing pipe cross, law of God, testimonies, secularization.

Н. В. БАРАБАШ

РЕПАРАЦИИ З ГЕРМАНИИ Ў БЕЛАРУСЬ У 1945–1948 ГГ.

*Беларускі дзяржаўны педагагічны ўніверсітэт імя М. Танка, Мінск, Беларусь,
e-mail: barabash-n@bk.ru*

Статья посвящена одной из наименее исследованных военных и социально-экономических тем в отечественной историографии – репарационным поставкам промышленного оборудования, материалов различного назначения, инструмента из Германии в Беларусь после окончания Второй мировой и Великой Отечественной войны. В соответствии с решениями Ялтинской и Потсдамской конференций (1945 г.) БССР как одна из наиболее пострадавших в годы войны стран, член ООН получила право на получение репараций из Германии, а также ее бывших союзников. В течение 1945–1948 гг. главным образом из Германии, в меньшей степени из Австрии и Венгрии в БССР поступало демонтированное промышленное оборудование, различные станки, материалы, инструменты, которые распределялись по различным отраслям промышленности нашей республики. Показана роль партийно-советского руководства Беларуси, которое организовывало и контролировало процесс получения репараций.

Ключевые слова: репарации, промышленность, промышленное оборудование, компенсации, трофейное оборудование, ООН, ЮНРПА.

N. V. BARABASH

REPARATIONS FROM GERMANY TO BELARUS DURING THE 1945–1948 YEARS

*Belarusian State Pedagogical University named after Maxim Tank, Minsk, Belarus,
e-mail: barabash-n@bk.ru*

Article is dedicated to the one of unknown pages of the Belarusian military and social-economic history.

After World War II and Great Patriotic War Belarus has been estimated as one of the most suffered from the war and occupation countries. As a member of the United Nation Organization (UNO) and in accordance with decisions of the International Conferences in Yalta and Potsdam (1945) Belarus had received the reparation from the Germany. During 1945–1945 years Belarus received various equipment, materials, tools from plants and factories from Germany and its alliances as Hungary and Austria. These reparations have been used for various branches of industry in Belarus. Author of the article shows the role of the Party and Soviet leading body which was the Central Committee of the Communist party of Belarus in process of organization of reparation supplying from Germany to Belarus and its distributing to plants and factories of our Republic.

Keywords: reparations, industry, industrial equipment, indemnities, captured equipment, UNO.

В. В. АНИПЯРКОЎ

**ПРАБЛЕМЫ ЗАБЕСПЯЧЭННЯ РАСІЙСКОЙ АРМІІ
НА ЗЕМЛЯХ ЦЭНТРАЛЬНАЙ І УСХОДНЯЙ БЕЛАРУСІ
Ў 1792–1793 гг.**

*Беларускі дзяржаўны медыцынскі ўніверсітэт, Мінск, Беларусь,
e-mail: anipiarkou@tut.by*

Статья посвящена малоизученному в рамках истории Беларуси периоду – Тарговицкой конфедерации (1792–1793). На основе новых архивных документов подробно рассматриваются механизмы и экономические обстоятельства обеспечения провиантом и фуражом российской армии, союзной конфедератам. Сделан вывод о том, что местным землевладельцам снабжение российских войск приносило преимущественно не выгоды, а убытки. Следствием такой ситуации стали постоянные конфликты российских военных с представителями Тарговицкой конфедерации, а также представителей конфедерации с местной шляхтой, что дополнительно склоняло российское политическое руководство в сторону осуществления второго раздела Речи Посполитой, а часть местного населения – к восстанию против царизма.

Ключевые слова: второй раздел Речи Посполитой, российская армия, Тарговицкая конфедерация, конфедерационные суды, институты региональной власти, шляхта, беглые крестьяне, продовольственный кризис, обеспечение войск, общественные конфликты.

V. V. ANIPIARKOU

**PROVISIONAL PROBLEMS OF THE RUSSIAN ARMY ON LANDS OF THE CENTRAL
AND EASTERN BELARUS DURING THE 1792–1793 YEARS**

Belarusian State Medical University, Minsk, Belarus, e-mail: anipiarkou@tut.by

Article contains a description of the poorly studied period in the history of Belarus, namely, the period of the Targowica confederation (1792–1793). This association of gentry (szlachta) was created with help of the Russian army to strengthen the political influence of the Russian Empire on lands of the Polish–Lithuanian Commonwealth (**Rzeczpospolita**). The confederates played role of mediators in relations between the local people and military departments of the Russian Empire placed on the territory of the nearby state. In particular, they were responsible for the collection of food and fodder for the “union army” of the Russian Empire. Relationships on this matter between confederates, Russian army and local people were highly conflictive. All results of researches have been based on archival sources, most of them are manuscripts.

Keywords: Second Partition of the Polish-Lithuanian Commonwealth, Russian army, Targowica confederation, courts of confederations, institutes of regional authorities, gentry, fugitive peasants, food crisis, support of the army, social conflicts.

В. К. МАРОЗ

**РОЗНАЧЫТАННІ Ў БАРКУЛАБАЎСКІМ ЗБОРНІКУ
І СЛУЦКІМ ЛЕТАПІСЕ**

*Акадэмія Міністэрства ўнутраных спраў Рэспублікі Беларусь, Мінск, Беларусь,
e-mail: tak_tav@tut.by*

Для решения актуальных задач истории белорусского языка расширяется база письменных источников за счет включения в объект исследования новых текстов. В контексте нормотворческих процессов древнего белорусского языка рассмотрены факты лингвистических различий в однородных структурных фрагментах Баркулабовского сборника и Слуцкой летописи. В данной публикации обосновывается положение о том, что вариантность выступает объективным показателем выработки устойчивых норм древнего белорусского литературно-письменного языка.

Ключевые слова: белорусский литературный язык древнего периода, летописи, морфологические различия, нормы литературного языка, хроники.

V. K. MAROZ

**VARIANT READINGS IN THE BARKULABAUSKY COLLECTION
OF TEXTS AND SLUTSKY CHRONICLES**

*Academy of the Ministry of Internal Affairs of the Republic of Belarus, Minsk, Belarus,
e-mail: tak_tav@tut.by*

Written sources base has widened the history of the Belarusian language by adding such new texts as objects of the study are there. The comparative analysis of two fragments of Barkulabov and Slutski chronicles has been conducted for examination of norms of the ancient Belarusian literary language. Comparative analysis of quantitative and qualitative peculiarities of variant literary norms has been carried out. The conclusion that chronicles accumulate norms of an ancient Belarusian literary language has been made.

Keywords: Belarusian literary language of ancient times, chronicles, morphological variant readings, codes of the literary language.

Е. В. ТИХОНЕНКО

ЯЗЫКОВАЯ ИГРА В НОМИНАЦИИ ВНУТРИГОРОДСКИХ ОБЪЕКТОВ

*Центр исследований белорусской культуры, языка и литературы НАН Беларуси, Минск, Беларусь,
e-mail: el-tihaja@ya.ru*

Статья посвящена анализу наименований внутригородских объектов Минска в аспекте языковой игры. Рассматриваются существующие в современной лингвистике подходы к толкованию термина *языковая игра*, описаны разноуровневые языковые средства, продемонстрированы приемы языковой игры на вывесках белорусской столицы.

Ключевые слова: эргоурбоним, номинация, языковая игра, контаминация, нумерализация, сегментация, семантический каламбур, стилизация.

E. V. TIKHONENKO

LANGUAGE GAME IN THE NOMINATION OF INTRA-URBAN OBJECTS

*National Academy of Sciences of Belarus, Center for Belarusian Culture, Language and Literature Research,
Minsk, Belarus, e-mail: el-tihaja@ya.ru*

Article deals with different interpretations of the term language game in modern linguistics. Language game functions have been considered in the article, too. In general, article is devoted to the analysis of intra-urban names of Minsk in aspect of the language game.

Keywords: ergo-urbanim, nomination, language game, contamination, numeralization, segmentation, semantic pun, stylized design.

УДК 75.017.2.03(476)«19/20»

А. В. КОНОНОВА

ПАРАДИГМА ПРИЕМОВ СВЕТОИЗОБРАЖЕНИЯ В ЖИВОПИСИ БЕЛОРУССКИХ ХУДОЖНИКОВ XX – НАЧАЛА XXI ВЕКА

*Центр исследований белорусской культуры, языка и литературы НАН Беларуси, Минск, Беларусь,
e-mail: anara_11_kon@tut.by*

Роль света в любом живописном произведении осуществляет себя в совокупности его функций: *изобразительной, формообразующей, эмоционально-выразительной, содержательной*. В произведениях эти функции реализуются одновременно, но в разных пропорциях и соотношениях и эквивалентны определённым приёмам. В истории живописи в отдельные периоды одни из функций занимают преимущественное положение, другие могут нивелироваться, а спустя один-два десятка лет вдруг снова становятся приоритетными. На протяжении периода XX – начала XXI века функции света занимали различное место в парадигме приёмов светоизображения.

Ключевые слова: приём, парадигма, свет, живопись, светоизображение, функция света, светоносность, сверхсодержание, светизм.

A. V. KONONOVA

PARADIGM OF TECHNIQUES FOR IMAGES OF LIGHT IN THE PAINTING OF BELARUSIAN ARTISTS DURING THE XX – BEGINNING OF XXI AGES

*National Academy of Sciences of Belarus, Center for Belarusian Culture, Language and Literature Research,
Minsk, Belarus, e-mail: anara_11kon@tut.by*

Д. М. АЛЕКСЕНКА

МЕСЯЦ І ЗОРКІ Ў НАРОДНАЙ МЕДЫЦЫНЕ БЕЛАРУСАЎ

*Цэнтр даследаванняў беларускай культуры, мовы і літаратуры НАН Беларусі, Мінск, Беларусь,
e-mail: darja-aleks2012@rambler.ru*

Рассматривается одна из наиболее архаичных областей традиционной духовной культуры белорусов – народная медицина, которая наряду с представлениями о природе заболеваний и способах их лечения сохраняет веру в силу и влияние на здоровье и жизнь человека небесных объектов. На богатом фактическом материале определяются место, роль и значение луны и звёзд в лечебных ритуалах и заговорных текстах, которые их сопровождают.

Ключевые слова: народная медицина, заговоры, небесные объекты, фазы луны, мифопоэтическое мировоззрение, космологические мотивы.

D. M. ALEKSENKA

THE MOON AND THE STARS IN THE BELARUSIAN FOLK MEDICINE

*National Academy of Sciences of Belarus, Center for Belarusian Culture, Language and Literature Research,
Minsk, Belarus, e-mail: darja-aleks2012@rambler.ru*

Author of the paper considers one of the most ancient spheres of the Belarusian traditional spiritual culture. It is folk medicine, which includes both ideas of the illness nature and ways of their treatment. It conserves the faith into strengths of the heavenly bodies and their influence on health and life of every individual. Place, role and meaning of the Moon and the stars in the healing rituals accompanied by verbal charms have been defined on the rich factual material.

Keywords: folk medicine, charms, heavenly objects, phases of the Moon, mythological and ethic world view, cosmological motifs.

УДК 061(476)«18/192»

В. Ф. БАТЯЕВ

ИСТОРИОГРАФИЯ ОБЩЕСТВЕННЫХ ОБЪЕДИНЕНИЙ БЕЛОРУСОВ XIX – НАЧАЛА XX ВЕКА

*Цэнтр ісследованияў беларускай культуры, языка і літаратуры НАН Беларусі, Мінск, Беларусь,
e-mail: tanka556@inbox.ru*

Впервые осуществлен аналитический обзор исследований общественных объединений белорусов XIX – 20-х годов XX в., определены основные этапы развития научных представлений по рассматриваемой проблеме. Особое внимание уделено выявлению исследователей общественных объединений и степени их изученности. Сделан вывод, что в исследуемых трудах имеются в основном только краткие сведения о создании и деятельности отдельных общественных объединений и групп обществ.

Ключевые слова: общественные объединения, общества, возникновение, деятельность, создание, изучение, сведения, товарищества.

V. F. BATIAEV

HISTORIOGRAPHY OF BELARUSIAN PUBLIC ASSOCIATIONS IN THE PERIOD FROM XIX TO 20TH YEARS OF XX CENTURIES

*National Academy of Sciences of Belarus, Center for Belarusian Culture, Language and Literature Research,
Minsk, Belarus, e-mail: tanka556@inbox.ru*

Analytical review of researches of the Belarusian public associations in the period from XIX to 20th years of the XX century has been carried out for the first time in the article. On the considered problem main stages of scientific representations development have been determined. Particular attention has been paid to the identification of researchers from the public associations and degree of studying. It is concluded that in the studied works there are just a summary of the public associations and groups of companies' establishment and activities

Keywords: public associations, companies, establishment, activities, creation, studies, associations.

Т. В. ДАНИЛОВИЧ

**КОНЦЕПЦИЯ ЧИСТОГО ИСКУССТВА В ОСМЫСЛЕНИИ ЭЛЛИСА
И ПРЕДСТАВИТЕЛЕЙ РУССКОЙ ЭСТЕТИЧЕСКОЙ КРИТИКИ
СЕРЕДИНЫ XIX ВЕКА**

*Белорусский государственный педагогический университет им. Максима Танка, Минск, Беларусь,
e-mail: tanya.tada@mail.ru*

Сопоставляется своеобразие интерпретации идеи чистоты искусства в литературной критике Эллиса и сторонников артистической школы. Раскрывается сходство их взглядов на взаимоотношения искусства и других сфер общественного сознания, творческую индивидуальность Пушкина, сущность литературной критики. Выявляется и различие отношения представителей русской эстетической критики середины XIX века и Эллиса к понятию *общественная польза искусства*.

Ключевые слова: эстетическая критика, чистое искусство, самоценность художественного произведения, аполитичность творчества, антидидактизм, элитарность искусства.

T. V. DANILOVICH

**CONCEPT OF PURE ART IN COMPREHENSION OF ELLIS AND REPRESENTATIVES OF RUSSIAN
AESTHETIC CRITICISM IN THE MID-NINETEENTH CENTURY**

Belarusian State Pedagogical University named after Maxim Tank, Minsk, Belarus, e-mail: tanya.tada@mail.ru

Interpretations of the Pure Art idea in the literary criticism of Ellis and supporters of the artistic school have been compared in the article. Similarities of their views on relationships between art and other areas of public consciousness have been shown as well as views on Pushkin's creative individuality and the general essence of literary criticism. Different relations to concept of the *public art's benefit* have been revealed for Ellis and representatives of the Russian aesthetic criticism mid-nineteenth century, too.

Keywords: aesthetic criticism, pure art, artwork value in itself, political indifference of creativity, anti-didacticism, elitism of art.

С. У. КАЛЯДКА

**ЭМОЦЫЯ Ў ПАЭТЫЧНЫМ ТЭКСЦЕ: ТЭКСТАЎТВАРАЛЬНЫ
І СЭНСАЎТВАРАЛЬНЫ ПАТЭНЦЫЯЛЫ**

*Цэнтр даследаванняў беларускай культуры, мовы і літаратуры НАН Беларусі, Мінск, Беларусь,
e-mail: kolyadko@list.ru*

Формулююцца методалагічныя аспекты бытовання эмоцыі ў паэтычным тэксце. Разглядаюцца тэкстообразуючы і сэнсалабіруючы патэнцыялы эмоцыі як літаратураведчыя дыфініцыі. Выяўляецца сэнсалабіруючы патэнцыял эмоцыі ў рэалізацыі творчай ідэі прадзвядзення.

Ключевые слова: беларуская паэзія, эмацывнасць, эмацыв, эмоцыя, тэкстообразуючы, сэнсалабіруючы і сэнсалабіруючы патэнцыялы.

S. U. KALIADKA

**EMOTION IN THE POETIC TEXT:
POTENTIALS OF TEXTUAL AND SEMANTIC FORMATION**

*National Academy of Sciences of Belarus, Center for Belarusian Culture, Language and Literature Research,
Minsk, Belarus, e-mail: kolyadko@list.ru*

Methodological aspects of emotion existence in the poetic text have been formulated in the article. Such potentials of emotions as textual and semantic ones have been considered as a literary studied definitions.

Keywords: Belarusian poetry, emotional motivates, emotion, textual potential, semantic potential, sense-differentiating potential.

Н. В. ДАРАГАНОВА

ЗАРОЖДЕНИЕ АДМИНИСТРАТИВНО-ПРАВОВОГО РЕГУЛИРОВАНИЯ ОХРАНЫ ТРУДА В УКРАИНЕ

Киевский национальный торгово-экономический университет, Киев, Украина, e-mail: daraganova@i.ua

Проведен историко-правовой анализ вопросов, связанных с зарождением административно-правового регулирования охраны труда в Украине.

Устанавливается, что возникновение административно-правового регулирования охраны труда в Украине произошло не в одночасье – это был достаточно длительный процесс, длившийся с середины до конца XIX ст.

Определяются факторы, которые способствовали зарождению административно-правового регулирования охраны труда в Украине: отмена крепостничества в Украине; распад социальной организации Российской империи, в основе которой лежало сословное деление, и формирование новых общественных групп на основе двух новых классов – буржуазии и пролетариата; всевозрастающее значение пролетариата; организационно-юридические причины; проведение в 80–90-х годах XIX ст. фундаментальных исследований ученых в области охраны труда.

Ключевые слова: охрана труда, зарождение административно-правового регулирования охраны труда, фабричная инспекция, административное право.

N. V. DARAGANOVA

GENESIS OF ADMINISTRATIVE AND LEGAL LABOR PROTECTION REGULATION IN UKRAINE

Kiev National Trade and Economic University, Kiev, Ukraine, e-mail: daraganova@i.ua

In this article the author carried out the historical and legal analysis of questions connected with origin of administrative and legal regulation of the labor protection in Ukraine.

The author found that the origin of administrative and legal regulation of labor protection in Ukraine did not happen suddenly. It was quite a long process lasting from the middle until the end of the XIX century.

The author defined factors which promoted origin of administrative and legal regulation of labor protection in Ukraine. They are: cancellation of a serfdom in Ukraine; disintegration of the Russian Empire social organization which based on the class division, and formation of new public groups on the basis of two new classes – the bourgeoisie and the proletariat; ever-increasing power and meaning of the proletariat; organizational and legal reasons; basic researches of scientists carrying out in the 80-90th years of the XIX century.

Keywords: labor protection, origin of administrative and legal regulation of labor protection, factory inspection, administrative law.

П. Г. НИКИТЕНКО, В. А. КОЛОТУХИН

ТЕОРЕТИЧЕСКИЕ ОСНОВЫ ФОРМИРОВАНИЯ И ФУНКЦИОНИРОВАНИЯ РЫНКА ОБЪЕКТОВ ИНТЕЛЛЕКТУАЛЬНОЙ СОБСТВЕННОСТИ

Институт экономики НАН Беларуси, Минск, Беларусь, e-mail: scientech@economics.basnet.by

Управление интеллектуальной собственностью в индустриально развитых странах рассматривается как важнейшая составляющая успешного развития бизнеса, так как патентная монополия и монополия секретности на ноу-хау лежат в основе создания и развития современного рынка объектов интеллектуальной собственности, который отличается нишевой специализацией, сегментацией, неэластичностью.

Государство создает мотивационную среду для производства и коммерциализации объектов интеллектуальной собственности, ее собственники сетью патентно-лицензионных соглашений образуют совместные корпоративные структуры, которые позволяют им путем активизации охраны интеллектуальной собственности формировать патентно-правовые характеристики отдельных сегментов рынка и тем самым контролировать развитие ряда отраслей экономики. Кроме того, технологический разрыв, существующий между странами, позволяет осуществлять лицензиарам реализацию ступенчато в зависимости от уровня развития научно-технического потенциала лицензиатов.

Ключевые слова: интеллектуальная собственность, патент, лицензия, рынок, монополия, изобретательская деятельность, конкуренция.

P. G. NIKITENKO, V. A. KOLOTUKHIN

THEORETICAL FOUNDATIONS FOR INTELLECTUAL PROPERTY MARKET ESTABLISHING AND FUNCTIONING

*National Academy of Sciences of Belarus, state scientific institution "The Institute of Economics", Minsk, Belarus,
e-mail: scientech@economics.basnet.by*

Intellectual property management in industrialized countries is considered to be the most important component of successful business development, since both the patent monopoly and monopoly on know-how secrets are the basis of the creation and development of the modern market of intellectual property, which specified by niche specialization, segmentation, non-elasticity.

The state creates motivational environment for the production and commercialization of intellectual property. Its owners via the network of patent license agreements form joint corporate structures that allow them to form patent and legal characteristics of the individual market segments and thus control the development of a number of industries by strengthening the protection of intellectual property. Moreover the technology gap that exists between countries allows licensors to implement their strategy via implementation steps, depending on the level of development, scientific and technical potential of licensees.

Keywords: intellectual property, patent, license, market, monopoly, inventive activities, competition.

Ю. А. ЖУРАВЛЕВ

ПРИВЛЕЧЕНИЕ ПРЯМЫХ ИНВЕСТИЦИЙ В БЕЛАРУСЬ ИЗ КИТАЯ (НА ПРИМЕРЕ СОЗДАНИЯ БЕЛОРУССКО-КИТАЙСКОГО ИНДУСТРИАЛЬНОГО ПАРКА)

Институт экономики НАН Беларуси, Минск, Беларусь, e-mail: yuri.zhuravlev29@gmail.com

Цель статьи – анализ создания индустриального парка на территории Смолевического района, а также увеличения доходов страны и улучшения торгового баланса за счет создания оптоэлектронной продукции на территории данного парка.

Ключевые слова: индустриальный парк, инновации, инвестиции, оптоэлектронная продукция.

Yu. A. ZHURAVLEV

DRAWING THE DIRECT INVESTMENTS IN BELARUS FROM CHINA (ON EXAMPLE OF THE BELARUSIAN AND CHINESE JOINED INDUSTRIAL POOL ESTABLISHING)

*National Academy of Sciences of Belarus, state scientific institution "The Institute of Economics", Minsk, Belarus,
e-mail: yuri.zhuravlev29@gmail.com*

Given article aims to analyze the industrial park creation on the territory of the Smolevichy's area and increasing state income as well as improving trade balance by creating optoelectronic products on the territory of this park.

Keywords: industrial park, innovations, investment, optoelectronic products.

Е. В. ПРЕСНЯКОВА

**ВЛИЯНИЕ ВНЕШНЕЭКОНОМИЧЕСКОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ
НА ВЗАИМНЫЕ ИНВЕСТИЦИОННЫЕ ПРОЦЕССЫ РЕСПУБЛИКИ БЕЛАРУСЬ
И ГОСУДАРСТВ-ЧЛЕНОВ ЕЭП**

Институт экономики НАН Беларуси, Минск, Беларусь, e-mail: prasniakova@tut.by

Исследована взаимосвязь между внешнеэкономической деятельностью и взаимными инвестиционными процессами Республики Беларусь и государств-членов ЕЭП. Определено, что в условиях интеграции и снижения торговых барьеров наиболее привлекательными для российских инвесторов являются вертикальные прямые иностранные инвестиции в Беларусь. Внесены рекомендации по расширению инвестиционной деятельности российских инвесторов, производящих импортные товары в Беларусь. Предложены направления продвижения белорусской продукции на российский рынок.

Ключевые слова: интеграция, внешняя торговля, прямые иностранные инвестиции, инвестиционные товары.

A. V. PRASNIAKOVA

**EFFECT OF FOREIGN ECONOMIC ACTIVITY ON MUTUAL INVESTMENT PROCESSES
IN THE REPUBLIC OF BELARUS AND THE MEMBER STATES OF THE COMMON ECONOMIC SPACE**

*Institute of Economics, National Academy of Sciences, Minsk of Belarus, state scientific institution
«The Institute of Economics», Minsk, Belarus, e-mail: prasniakova@tut.by*

The paper studies the relationship between foreign trade and mutual investment process Republic of Belarus and the Member States of the Common economic space. Determined that in terms of integration and reduction of trade barriers most attractive for Russian investors are vertical foreign direct investment in Belarus. Made recommendations for improving the investment activity of Russian investors, producing the imported capital goods in Belarus. Directions of promoting Belarusian products to the Russian market.

Keywords: integration, foreign trade, foreign direct investment, investment products.